
ראיון חגיגי עם ראש הממשלה, מר בנימין נתניהו

פרוייקט ההגדה

גילוידעת
"ב ניסן התשע "ד  י  >  10 פסח < 4

אחת התמונות המרגשות שצילמתי 
עד היום,  לוחמים שרוקדים עם ספר 
תורה חדש שנכנס אליהם ליחידה. 

זו תמונה שנצמדת יותר מכל לפיוט 
'והיא שעמדה' ומזכירה לנו  בהגדה 
מה  אבותינו,  היו  מי  הגענו,  מאיפה 
דור  בכל  לפתחנו  העומד  האיום 
והקב"ה  ההבטחה:  את  וכמובן  ודור 

מצילנו מידם.
צילום: ישראל ברדוגו

מיוחד

מאמרים ורעיונות להגדה של פסח לאורך הגליון: הרב דב ליאור,
פרופ' אשר כהן, מיכאל שיינפלד, אמוץ שפירא, ד"ר איל דודסון ועוד

אדוני ראש הממשלה



מדורת
השבט

 gdaat@pisrael.com | 02-5350915 לפרסום, למודעות ולהנצחות: ורד כהן-חדד | קרן אביה
לע"נ אביה יהושע גולדברג ז"ל הוצאה לאור:  

הפקה ופרסומות:  | עריכה: טל איתן, נבו כץ | עיצוב: תמי כהן 

תוכן המודעות על אחריות המפרסמים בלבד    אין במאמרים משום המלצות מקצועיות או טיפוליות    נא לא לקרוא בשעת התפילה  
נא לשמור על קדושת הגיליון  כל הכנסות הגיליון קודש למלחמה בתאונות הדרכים © כל הזכויות שמורות לפרסומי ישראל ושות'

ירושלים:
תל	אביב:	
				חיפה:	

ירושלים:
תל	אביב:	
				חיפה:	

מוצאי	שבתהדלקת	נרות

7:39
7:40
7:38

6:34
6:41
6:23

זמני	השבת	בחסות:

עבד בן חורין
שרק'ה

שלום רב שובך,דרורה נאמרת
מפירמדות עבדות- אל שולחני,

ספרי, זמרי, מסע עצמאותינו-
על מגשים כסופים שהותרנו בלכת 

עם,
שחישלו את חירותינו בעבדותם.

כנגד ארבעה עבדים חתרה התקווה:
האחד-חופשי בדעתו בכיכר אדומה.

השני-הוחזר שליט"א כתינוק 
 שנשבה.

השלישי-בן קנז שיושב זמנו בגולה.
הרביעי-נעדרו ניווטיו,רון בלי רינה.

יונתי, לי תזכירי את חובת חירותי.
זכות המפתח לשירת המנוני:

כל עוד בלבב פנימה תקוותינו,
שנהיה חופשיים ועם אחד לארצנו.

בטרם אכסוף לחירות משמאל וימין
)שנקנו במצפוני או בזוזי דזבין(

אטול קורה מבין עיני,עבד בן חורין.

אצלנו תמיד

הכל 
כשר

כל השנה!

סניף נתניה: שכטרמן 27 )א.ת. ישן( 09-8621936 | סניף מודיעין: ליגד סנטר, טל. 08-9750555 
סניף ירושלים: בית הדפוס 7, טל. 02-5797112

נט צח - מהפכה בעולם 
האינטרנט המסונן

בתכנית  בעולם  והמהיר  המתקדם  האינטרנט  ספק   - צח  נט 
ראשונה ובלעדית

בין טכנולוגית הסינון המתקדמת  שיתוף פעולה ראשון מסוגו 
של נט צח עם חברות הסלולר אשר מאפשר לכם ליהנות מחיבור 

אינטרנט מהיר, אמין ונקי בכל מקום בעולם.
נט צח ממשיכה להוביל את שוק החיבור המסונן ומציעה בנוסף 
למגוון מסלולי הגלישה המוגנים, אפשרויות גלישה בטוחה גם בדרך.

בימים אלה יצאה נט-צח במבצע אטרקטיבי לפסח, חבילת גלישה 
כולל נט סטיק ב-99 ש"ח בלבד ובנוסף מקבלים מחשב נייד מתנה 

בהחזר מלא. 
יותר ויותר משפחות בוחרות להתקדם לנט צח וליהנות מחווית 

גלישה בטוחה ומהירה ללא נפילות וללא ניתוקים. 
להצטרפות בטלפון אחד: 072-2727027

פסח בחבל בנימין חוויות התנ"ך במרחק נגיעה!
יהיו כל אתרי התיירות והטבע בבנימין  ימי חוה"מ פסח )ראשון עד רביעי(  בכל 

פתוחים למבקרים.
במרכז המבקרים תוכלו לסייר ביקב ולצפות במיצגי המולטימדיה המרתקים. בשילה 
הקדומה תעלו לרגל אל מקום המשכן בליווי מדריכים ושחקנים ובכל המעיינות 
ומסלולי הנחלים תיהנו משפע של מים להנאת הילדים! את כל המידע תוכלו למצוא 

באתר תיירות בנימין וכן במרכז המידע הארצי בטל' 02-9974999. 
כמו כן לרשות המטיילים יעמדו תחנות מידע בצמתים המרכזיים ובכניסות לאזור 

בנימין. 
בנוסף, כל המטיילים יקבלו מפת בנימין ופרוספקט טיולים ייחודי של תיירות בנימין.  

את המבצע יפיק משרד ההפקות "ציקו פרוייקט פלוס".

בואו ליהנות בשומרון
בחוה"מ פסח

אני שמח להזמין את אתכם לבוא ולטייל בחול המועד פסח 
בשומרון, חבל ארץ יפהפה ומיוחד, פורח וירוק.

אתרי המורשת יהיו פתוחים לקהל ומדריכי תיירות שומרון 
יחכו למטיילים בנחל קנה ובאיתמר, בהר גריזים ובעמק דותן 
ומרכז סיור  בצפון השומרון. בתיאום עם מדרשת שומרון 

"חלקת השדה" ניתן לסייר במזבח יהושע בן נון בהר עיבל ובשומרון 
העתיקה – בירת מלכות ישראל. השיא של האירועים יתקיים ביום שלישי בחומש, נשמח 

בסיום מסכת "כתובות" ע"י תלמידי ישיבת חומש הנאחזים במקום ונהנה מהופעה מלאה של המחזמר 
"עוד קרליבך חי", נתחזק כולנו באמירה כי טעויות מתקנים, ואפשר ונכון לשוב ולחדש ההתיישבות 

בישובי צפון השומרון.
ביום ראשון נשמח כולנו בישיבה באיתמר ובבית המדרש החדש "משכן אהוד", שנבנה זה עתה.

אני מזמין את כולכם לשמוח עימנו בשמחת החג ובשמחת ארץ ישראל בשומרון בשיא פריחתו. 

חג שמח! גרשון מסיקה - ראש המועצה האזורית שומרון 



פסח בשומרון
כל משפחה והטיול שלה!

ואיזו משפחה אתם?

בואו ליהנות מהנופים המרהיבים, מפריחת האביב וממגוון האטרקציות לכל המשפחה.
אז לא משנה איזו משפחה אתם, כנסו לרכב ותתחילו לבלות.

להרשמה לטיולים משפחתיים: מדרשת שומרון: 09-8841359 | חלקת השדה: 02-9973106

תחנות מידע פעילות בחוה”מ )א’-ד’( בצומת תפוח ובצומת אריאל

מרכז מידע תיירות שומרון
03-9066402
tourshomron.org.il 

המטיילתהשורשיתהצעירההקלאסית
ביקור בחי בר יקיר, 

הנקודה הכפרית 
באיתמר, אודי דוידי 
בהופעה, מתנפחים, 
רכיבה על סוסים, 
הפנינג עם טוביה 

ופולקע בנופי נחמיה 
ועוד...

טיולי משפחות 
ותצפיות מרהיבות 

בנופי התנ”ך,
הר גריזים, פדואל, 
הר עיבל, סבסטיה, 

הר כביר ועוד...

מסלולי הליכה,
ביער ריחן, מעיינות 
נחל קנה, פיקניק 

במעיין עמשא ועין 
כפיר, טיולי אופניים 
ושחקני רחוב ביצהר, 
טיולי ג’יפים ועוד... 

סיורים מודרכים 
ביקבי הר ברכה וטורא, 

בחוות גבעות עולם, 
במוזיאון השומרונים 

ואוכל מפנק
ב”ברכה על ההר”

ועוד...
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הסדר שבליל הסדר
הרב דב ליאור - רב העיר קריית ארבע-חברון וראש הישיבה

בתחילת ההגדה מובאים ארבעה עשר הסימנים שעליהם 
מבוסס ליל הסדר, שהראשון שבהם הוא 'קדש'. בספרי 
המפרשים מוזכר שסימנים אלו מיוחסים לרש"י או לאחד 
מבעלי התוספות. גם במצוות התורה שבליל הסדר יש סדר, 
יש להקדים מצה למרור וכדומה, ומכאן למדו חז"ל שיש 

חשיבות לסדר, מה להקדים ומה לאחר.
המצווה הראשונה שניתנה לכלל ישראל, עוד לפני הציוויים 
ועיבור השנה.  שנוגעים לחג עצמו, היא קידוש החודש 
וסגולתם של ישראל,  זו מבליטה את חשיבותם  מצווה 
בכך שיש להם את היכולת לקדש אפילו את הזמן שהוא 
'הדק שבנבראים' )עפ"י הרמב"ן(. משום כך, גם בפסח אנו 
מתחילים את הלילה ב'קדש'. המילה 'קדש' מכילה בקרבה 
שני מובנים: א. קידוש היום על היין כמו בכל שבת. ב. 
זוהי אומנותם של ישראל,  קידוש המעשים החומריים. 
ואף השינה, מקבלים  שגם ההתעסקות בענייני החומר, 
מימד של קדושה. הכל הוא חלק מגילוי כבוד ה' בעולם - גם 
בחומר. לאחר 'קדש', כשאנו יודעים שהכל קודש, אפשר 
להמשיך את הסדר הכולל אכילת מצה ואת הסעודה כולה.

באמירת ההלל שבהגדה אנחנו מפסיקים באמצע, דבר 

שבדרך כלל אין אנו עושים. בתחילה אנו אומרים שני 
פרקים, אח"כ סועדים, ולאחר הסעודה מסיימים את ההלל. 
הכוונה בכך היא להראות שאצלנו גם הסעודה - אכילת 
המצה, אכילת קורבן הפסח ושאר דברים שמבליטים את 

גודל השגחת ה' עלינו - היא בבחינת הלל.
אם כן, 'קדש' מרמז על מטרתו של אדם מישראל ושל 
האומה כולה, לקדש את עצמו, לקדש את החיים, ובעיקר 

לרומם את כלל ישראל.
במצוות 'עשה' של סיפור יציאת מצרים בליל הסדר אנו 
משתדלים לזכור את אירועי העבר, והכוונה הראשונה בזה 

היא להכיר בגודל השגחת ה' על עם ישראל. 
'והיא שעמדה לאבותינו ולנו שלא אחד בלבד עמד עלינו 
לכלותינו'. הנצי"ב בפירושו להגדה מסביר שה'היא שעמדה' 
מכוונת להבטחה שנאמרה לאברהם אבינו "גר יהיה זרעך". 
גר כשימצא  יחוש כמו  זו הבטחה לעם ישראל שתמיד 
מחוץ לא"י, והיא זו ששמרה עליו במשך הגלות הקשה. 
כשירד יעקב אבינו למצרים אמר "לגור בארץ באנו", מפני 
שלא רצה להפוך לאזרח בארץ מצרים. כך גם כל יהודי 
שנמצא בגולה צריך לדעת שהוא גר שם באופן זמני, ולא 

שייך לאותה ארץ ולאותו עם. אמנם מבחינה אזרחית עליו 
לשלם מיסים ולקיים את חוקי המדינה, אך מבחינת זיקתו 
הלאומית עליו לדעת שכל שהותו בגולה היא זמנית. כשעם 
ישראל נמצא בגולה ושואף להשתלב ולהיות תושב קבע 
שם, באה ההשגחה האלוקית ומעוררת את שנאת הגויים 
כלפי עם ישראל. בהסתכלות ראשונה, נראה שהאנטישמיות 
היא שנאה עיוורת ללא כל הצדקה. אולם יש לראות בזה 
היושב  ישראל  להזכיר לעם  גם את המטרה האלוקית, 
בגולה, שהגולה היא אינה מקומו ועליו לחזור לארץ ישראל, 
לפני שיאלץ לעשות זאת בעל כורחו. כל בעלי האמצעים 
צריכים להעביר את עסקיהם לארץ, להקים מפעלי תעשיה 
וחקלאות, ובכך גם תצטמצם מאד בעיית האבטלה, ועם 

ישראל יתבסס ויתחזק מבחינה כלכלית בארץ.

מהאירועים  הלקחים  את  יפיק  ישראל  שעם  רצון  יהי 
האחרונים, ויחזור לכונן בארץ ישראל ממלכת כהנים וגוי קדוש. 

נאחל לכל אחינו בית ישראל, שיזכו לשאוב עוז ותעצומות 
מחג הפסח, ונזכה שבקרוב יתקיים מאמרם של חז"ל "בניסן 

נגאלו ובניסן עתידין להיגאל" 

פסח כשר ובריא:  המדריך לשימוש נכון וכשר בתרופות
חג הפסח הגיע, ושוב עולה הנושא החשוב של כשרות 
התרופות בפסח. אספנו עבורכם כמה טיפים מעשיים 
לשמירת כשרות התרופות מתוך מדריך התרופות של 
בד"צ העדה החרדית, גוף הכשרות הגדול בעולם. התרופות 
נבדקו בידי רופאים, רוקחים וכימאים מומחים המועסקים 

במיוחד למטרה זו – בדיקת התרופות לפסח. 

< מתברר כי התרופות שלכם על המדף שונות מהתרופות 
שתמצאו במקומות אחרים בעולם.  הדרישה של שומרי 

הכשרות הביאה לשינוי ברכיבי תרופות רבות לחומרים 
שאין בהם חשש חמץ, אך לא בכל התרופות. 

< הבד"צ שב ומדגיש כי על פי הלכה, חולים הצורכים 
תרופות, ובמיוחד אם יש בחולים חשש סכנה, צריכים 
לקחת את התרופות שרושמים להם, ואסור לאף אחד 
רופא  יש להתייעץ עם  להחמיר על דעת עצמו אלא 

ולשאול רב. 
< הורים לפעוטות יודעים היטב את הצורך החיוני במוצרי 

נצרכים מאד בתקופת המעבר  לילדים, אשר  הסירופ 
שנופלת תמיד בפסח. דא עקא, רוב בעיות החמץ הינן 
דווקא בתרופות הנוזליות. ככלל, ניתן לומר כי התרופות 

היבשות המיוצרות בארץ יש בהן פחות בעיות חמץ. 

< חולה הנזקק לתרופת חמץ, ניתן לעטוף את התרופה 
בקפסולה נקיה )הניתנת להשגה בכל בית מרקחת( וכך 
לבלוע אותה. חשוב לשים לב כי הקפסולה עם הכשר, 

כיון שיש קפסולות העשויות מחומרי טריפה. 

קדש



מבצע: 
קונים את הסדרה 

ומקבלים 
ספר מתנה*

 דברי מרדכי על התורה )5 כרכים(
 פרפראות מאמרים והלכות על פרשיות השבוע 

במבצע שאסור להחמיץ!

עוד בסדרה: 
בראשית, שמות ודברים
בקרוב: במדבר

www.harav.co.il | 02-6521195 :לפרטים ולהזמנות
חנות ההוצאה לאור שטנר 3 קומה ג )מעל כושר ג’ים( גבעת שאול- ירושלים
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השואה,  יום  העצמאות,  יום  השבוע,  פרשיות  על  ומאמרים  פרפראות 
חג פסח כולל עשרות סיפורים חדשים על מו”ר מרן הרב מרדכי אליהו זצ”ל

משלוח עד הבית

בסידרה חדשה
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"הלילה הזה כולו מצה". המצה היא לא רק מצוות החג, 
אלא גם סמל לסיפורה המופלא של יציאת מצרים, כ"הא 
לחמא עניא די אכלו אבהתנא בארעא דמצרים" - לחם 

עוני, אמרו חכמינו, "שעונין עליו דברים הרבה". 

הרב יוסף סגל, מי שהיה רבה של נס ציונה בדור השואה 
והתקומה, היקשה באחת מדרשותיו: מה הטעם לספר 
ליהודי על צרות שאירעו לאבות אבותיו לפני אלפי שנים, 
כאשר הצרות המתרחשות בזמנו ועל בשרו גדולות מהן? 
וכך השיב במשל: את המצה בזמן הכנתה, מרגע שהיא עדיין 
עיסה, אסור להניח רגע אחד ללא התעסקות. לשים אותה 
שוב ושוב, ואז מגלגלים, ושוב לוחצים, ומותחים ורוקעים 
עד שנעשית דקה-דקה, וגם אז ממשיכים לנקב את כולה 

כמה שיותר. ולרגע לא מסירים את ההשגחה מהבצק.

המשל הוא המצה. הנמשל הוא עם ישראל בגלותו – לא 
רק בגלות מצרים, אלא בכל אלו שבאו אחריה. היהודים 

ברדיפות,  המצה  יצירת  תהליך  את  עברו  מקום  בכל 
בגזרות, בשמדות ובפוגרומים, מצנעא ועד קייב, מבגדד 
ועד ברצלונה. היהודי היה תמיד צנום ויבש, אבל מעולם 
לא הונח לרגע ללא השגחה – עינו הפקוחה של הקב"ה.

נגזר על היהודים סבל רב  יכולנו להבין מדוע  לא תמיד 
ומתמשך כל כך, אבל יש נקודה אחת שעושה את ההבדל 
ליד  ויבשה  נניח מצה דקה  בין לחם למצה: החמץ. אם 
עוגה גדולה עם שכבות וטעמים ותוספות מתוקות, הרי 
שההשוואה תהיה מגוחכת. אבל אם נשאיר את העוגה 
יומיים-שלושה היא תתקשה, תעלה עובש ותרקב.  הזו 
בתוך זמן קצר ייעלם כל החן והמתק, והיא תהיה ראויה רק 
לזבובים. לעומתה, המצה שלצידה, למרות המראה הרע, 
הדקות והיובש, תוכל להישאר ימים, שבועות וחודשים – 

היא לא תשנה את צורתה וטעמה לא ייפגם. 

וזה ההבדל בין עם ישראל לאומות העולם. כמה אימפריות 

עולמיות היו ונפלו? היכן מצרים הגדולה ופרעוניה? מה 
היא השאירה אחריה מלבד מצבות קבורה ענקיות? והיכן 
הן אשור, פרס, רומי, ומי זוכר את ברית המועצות? כולן 
התנוונו, נרקבו ונעלמו. כולן הושתתו על יסודות של חמץ 
ורקב – הגזל, החמס והחרב. כל עוגות הקצפת המעודנות 
נרקבו ונעלמו מעל במת ההיסטוריה, ורק עם ישראל, תמיד 
דק וצנום כמצה, חלש, רפה ונרדף, בנה את יסודותיו על 
התורה – על האהבה, המוסר והאמונה, ושום כוח, אכזרי 
וחייתי ככל שהיה, מפרעה ועד היטלר, מהמן ועד נושאי 
הצלב, לא הצליח להעלימו מן העולם. "כהא לחמא עניא" 
– כאותו לחם עוני, מצה עלובה, עם ישראל התגבש ונוצר 
בתהליך של לישה, מתיחה ולחיצות, אבל לרגע לא הונח 
מידו ומהשגחתו של הקב"ה, ובמבחן התוצאה – עם ישראל 
הוא עם הנצח )ע"פ הרב יוסף סגל הלוי, חזון יוסף, תשי"ז, 

עמ' קלג-קמז( 

עם המצה
ד"ר איל דודסון - ראש ההתמחות ללמודי ארץ ישראל במכללת אורות ישראל ומרצה במכללת הרצוג 

אצלנו בגרעין:
• גיבוי מלא ושיתוף פעולה עם עיריית חיפה וקהילות הסביבה

• סיוע במציאת מקומות עבודה
• מלגות לסטודנטים מתנדבים במיזמי חינוך ורווחה

• קרבה למגוון מוסדות האקדמיה והתעסוקה בעיר
• מגוון פתרונות חינוך לילדים; תינוקיה, מעון, גן ממ”ד, 

   חוגי העשרה מסובסדים.
• שילוב בכולל לחברי הגרעין

בואו להשתלב בחיי קהילה צעירה ומגובשת
תוך תרומה משמעותית לחברה ולעיר! לקראת השנה הבאה

ובאתר האינטרנט של שעלי תורה
www.shaaleitorah.org

בס"ד

לביה"ס הממ"ד התורני "אורות בנות"
מבית "שעלי תורה" - בית שמש

למנהלת ביה"ס פרחיה נחמני, לצוות, להורים 
ולתלמידות היקרות

מלוא הטנא ברכות מאליפות לרגל זכייתכם בפרס
מנהל מחוז ירושלים על הצטיינות יתרה גם בתחום החינוך החברתי -

ערכי, זאת בנוסף להצטיינותכם בתחום הלימודי

עלו והצליחו בדרככם הישרה והסלולה
במסילה העולה בית א-ל

ברגשי הוקרה והערכה רבה
הנהלת "שעלי תורה"

 

בס"ד

משפחת "שעלי תורה"
שותפה יחד עם הישיבה התיכונית "שעלי תורה" בבית שמש

בצער העמוק על הסתלקותו בטרם עת של הר"מ הותיק והמחנך הדגול

הרב אלישע אבני ז"ל
אשר עלה ונתעלה לגנזי מרומים תוך קבלת ייסורים באהבה

ת.נ.צ.ב.ה

הנהלת "שעלי תורה"

 

שיאו של ליל הסדר אמור להיות אכילת בשר קרבן הפסח. 
הפסח נאכל על השובע, כדי להבליט שזו אכילה שכולה 
של  היסודי  הליקוי  את  לתקן  נועדה  זו  אכילה  קודש. 
הבריאה, שכן ככל שזה יישמע מוזר, נבראנו כדי לאכול: 
ן אָכֹל תֹּאכֵל"  "וַיְצַו ד' אֱלֹהִים עַל הָאָדָם לֵאמֹר מִכֹּל עֵץ הַגָּ
)בראשית ב טז(. חלק מהמפרשים ראו בפסוק זה מצוות 
עשה, ולמעשה כלולות בה כל מצוות העשה שעתידים 

ישראל להצטוות בהן.

את  להרים  בכדי  שנבראנו  נזכור  אם  זאת  להבין  ניתן 
המציאות הגשמית אל הגובה של הקודש. קודם החטא, 
אפילו הפעילות הפיזיולוגית הפשוטה ביותר של אדם – 
אכילה – הייתה קודש! אולם כשאדם חטא, אכילתו הפכה 
מפעולה נשגבת, הנעשית לשם שמיים, למעשה שפל 
צְמִיחַ  ר תַּ של מילוי תאווה. אז נתקלל האדם: "וְקוֹץ וְדַרְדַּ
ותגובתו  יח(,  ג  )בראשית  דֶה"  הַשָּׂ ב  עֵשֶׂ אֶת  וְאָכַלְתָּ  לָךְ 

של האדם הייתה: "זלגו עיניו דמעות, אמר לפניו: רבונו 
של עולם, אני וחמורי נאכל באבוס אחד?" )פסחים קיח 
א( האכילה היא שהמחישה לאדם עד כמה הוא ירד, עד 
כמה נפערה תהום בין צדו הגשמי לבין צדו הנשמתי. בתור 
פרס תנחומים, נאמר לאדם שיאכל לחם, מאכל מיוחד לו, 
אולם עדיין, ככלל, אכילתם של בני האדם היא יותר בהמית 
מאשר אלוקית, ומכאן ריבוי האזהרות של בעלי המוסר 

בנוגע לאכילת תאווה.

יוצאים מן הכלל הם הקדושים בישראל, שטיפסו במסילת 
הישרים ובאו עד למדרגת מידת הקדושה. הם מחזירים את 
העולם למקום הראוי לו, ועליהם אמר רמח"ל: "...המאכל 
שהם אוכלים הוא כקרבן שעולה על גבי האישים" )מסילת 
כ"ו(. אבל יש לילה אחד בשנה בו כל אדם  ישרים פרק 

מישראל חווה אכילה של קודש – ליל הסדר.

הבן החכם מבין את הבעיה הכרוכה בירידת העולם ממדרגת 

את  מבין  הוא  כך  ומתוך  החולין,  מדרגת  אל  הקדושה 

הבשורה שבקורבן הפסח – אכילת קודש, תיקון העולם, 

גובהה של  אל  הגוף  והרמת  העלאת החול אל הקודש 

הנשמה. לאחר שמתרוממים למדרגה העילאית של הפסח, 

לא שייך לרדת ולאכול אפיקומן. אנחנו רוצים להישאר עם 

טעם של פסח בפה, עם טעם של קדושה! לכן דווקא הלכה 

זו נאמרת לבן החכם. היא באה לחנך אותו לאידיאל של 

קידוש כל כוחות החיים והכוונתם אל המגמה היותר רוממה.

לכולנו יש בחיים נקודות מגע עם דברים עילאיים. השאלה 

אנחנו  האם  חכמים,  להיות  מצליחים  אנחנו  האם  היא 

משמרים כל רגע כזה, ממצים אותו, ומשתדלים ללכת לאורו 

גם בעתות שגרה, או שאנחנו מפטירים מיד באפיקומן, 

בדברים של מה בכך, שאמנם גם הם חלק בלתי נמנע מחיי 

האדם, אבל אסור שהם יהפכו להיות העיקר 

אין מפטירין אחר הפסח אפיקומן
הרב נתנאל אלישיב - המכינה הקדם צבאית 'בני דוד'

מגיד
ארבעת הבנים

מה נשתנה
מגיד
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גילוידעת
בנוסף הפנינג לכל המשפחה

בימים ראשון ושני חול המועד פסח
ט”ז ניסן - י”ז ניסן בין השעות: 10:00 - 17:00

הכניסה חופשית, חלק מהפעילויות בתשלום סמלי בלבד
itamar.org.orl לפרטים: 02-9978114 או באתר הישיבה

• שיעור של הרב יהודה בן ישי , יום א’ - 12:00
• שיעור של תא”ל הרב אביחי רונצקי, יום ב’ - 12:00

פינת חי ופינות ליטוף | סיורי נוף וטבע לכל המשפחה
תצפיות מודרכות באזור | רכיבה על סוסים ועל חמורים

סיורי כרכרות רתומות לטרקטורים | מתחם מתנפחים ענק
שוק איכרים ססגוני ועוד | שטחי פיקניק - למשפחות

גבינות ומוצרים מן הטבע
תיאטרון “הבובה שאולי” מציג חגיגה של פסח

)בשעות 10:00, 12:00, 14:00(

בית המדרש משכן אהוד והיישוב איתמר
מודים לכל התומכים

ומזמינים אתכם לעצרת חגיגית
ולמופע אקוסטי מיוחד של האמן והזמר

איתמר
מחזירה חיבוק

איתמר
מחזירה חיבוק

ישאו דברים ח”כ אורי אריאל, ראש המועצה 
עו”ד גרשון מסיקה ואישי ציבור נוספים
 העצרת תתקיים בע”ה ביום ראשון 
א’ חוה”מ בשעה 16:00 במשכן אהוד

אודי דוידי

תנועת
ההתיישבות

אמנה

מוסדות
בית מדרש

איתמר

אחד מפיוטי ההגדה הידועים והמנוגנים ביותר הוא המזמור 

"אילו" היה הקב"ה עושה  "דיינו". מבנה המזמור קבוע: 

לנו רק את אחד מהדברים, "ולא" היה עושה את הדברים 

האחרים, "דיינו" בכך. מנקודת מבט אחת, המזמור מבטא 

אידיאל ראוי של הסתפקות במועט ולצידו את הנכונות 

להודות גם על המעט.

למרות זאת, במבט נוסף מדובר במזמור שתכניו מוזרים 

ואפילו בעייתיים במידה רבה. התכנים נראים לא רק חסרי 

היגיון, אלא אף עלולים להיראות מנוגדים לכל האמונות 

ותפיסות היסוד ביהדות.

מה פירוש "אילו נתן לנו את ממונם ולא קרע לנו את הים, 

דיינו"? מילא החמדנות הכספית, אבל מה ההיגיון שנישאר 

עם ממונם של המצרים בלי קריעת ים סוף שבלעדיה אין 

גאולה ממצרים?

ולמה הכוונה בהצהרה "אילו האכילנו את המן ולא נתן לנו 

את השבת, דיינו"? וכי באמת היינו מסתפקים בכל הניסים 

של יציאת מצרים ללא השבת, שהיא מסימניו ומסמליו 

הבולטים של עם ישראל לדורותיו? 

חמורה ותמוהה במיוחד נשמעת ההצהרה "אילו קרבנו לפני 

הר סיני ולא נתן לנו את התורה, דיינו", כאילו שהקרבה 

הפיסית להר סיני היא משמעותית ללא התורה. ומה היא 

בכלל מהותם של היהדות ושל עם ישראל ללא התורה? 

לאחר מכן זה נמשך עם ההסתפקות בקבלת התורה ללא 

הכניסה לארץ ישראל שבה תלויות רבות מאוד מהמצוות, 

כביכול על  שלא לדבר על השורה האחרונה המוותרת 

וכניסה  התורה  בקבלת  ומסתפקת  הבחירה  בית  בניית 

לארץ ישראל ללא בית המקדש.

ידי  על  ניתנה  אלו  לשאלות  הנפלאות  התשובות  אחת 

פרופ' ישראל אלדד בספרו 'הגיונות חג', שם הוא קושר 

את הדברים לתפיסת הגאולה.

תורת הגאולה העולה מהמזמור "דיינו" מעבירה את המסר 

שהגאולה לא מבחינה בין פרטים וקבוצות בתוך עם ישראל. 
הגאולה אינה פוסחת על אף אחד מבני ישראל, יהיו אשר 

יהיו תכונותיו, עמדותיו ותפיסותיו.

ישירות לקבוצה,  כל אחת משורות המזמור מתייחסת 
לגישה ולעמדה אחרת בתוך עם ישראל. אכן היו בעבר ויש 
היום אנשים שתשומת ליבם ממוקדת בהשגת הממון ולא 
מעבר לכך. בכל דור, כולל בימינו, ניתן לזהות את הגישה 
המסתפקת ביציאה מהגלות, בחופש המדיני, אך מוותרת 
קבוצות  יש  ולהיפך:  בכללותה.  התורה  ועל  השבת  על 
הנאמנות לשבת ולתורה אבל מסתפקות בהן ללא הצורך 
בנאמנות לארץ ישראל. כך ניתן בכל דור, ובוודאי בדורנו, 
לזהות קבוצות חברתיות, אידיאולוגיות ופוליטיות על פי 
"דיינו". הן  מידת התאמתן לאחת מבין שורות המזמור 

לוקחות מרכיב אחד בלבד מהמכלול השלם.

המסר העולה מהמזמור הוא נגד ההתנשאות ההדדית בין 

הקבוצות השונות. במחנה הדתי לגווניו ידועה התופעה 

שבה כל אחת מהקבוצות בטוחה שהיא היחידה המייצגת 

את הדרך הנכונה ואת היהדות הנאמנה והאמיתית. לצערנו, 

כך בין החרדים לדתיים הלאומיים, וכך בין החרדים בינם 

לבין עצמם ובין הדתיים הלאומיים בינם לבין עצמם.

במזמור "דיינו" טמון לא רק המסר שכל חלקיו של עם 

ישראל הם חלק מתהליך הגאולה שאינו שמור רק לקבוצה 

זו או אחרת, אלא שלכל אחד מאותם חלקים תרומה משלו 

יכולה  לתהליך הגאולה. הפנמת המסר הזה לכשעצמה 

להועיל לשיח הפנימי בין חלקי העם ולקירוב הגאולה 

"דיינו" ומהלך הגאולה
פרופ' אשר כהן - המחלקה למדעי המדינה, אוניברסיטת בר-אילן

כל אחת משורות המזמור מתייחסת 
ישירות לקבוצה, לגישה ולעמדה אחרת 

בתוך עם ישראל. אכן היו בעבר ויש 
היום אנשים שתשומת ליבם ממוקדת 

בהשגת הממון ולא מעבר לכך. בכל 
דור, כולל בימינו, ניתן לזהות את הגישה 

המסתפקת ביציאה מהגלות, בחופש 
המדיני, אך מוותרת על השבת ועל 

התורה בכללותה. 
 

למשפחת שקדי 
לשמואל ולחיים

במות עליכם האב

גדליה ז”ל
האציל יקיר ירושלים

ישראל גולדברג

דיינו
מגיד
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מהו לדעתך מקומו של הציבור הדתי לאומי בחברה הישראלית?

הרצל הגדיר את מהלך שיקומו של העם היהודי כשיבה אל מה שהוא קרא היהודיות. 
תרבותית.  ומורשת  דת  לאום,  של  תמהיל  שהיא  קולקטיבית  לזהות  התכוון  הוא 
הציונות היא השיבה אל היהודיות עוד לפני השיבה אל ארץ היהודים. אני מאמין 
שהדרך היחידה להבטיח את קיומו של העם היהודי, היא על ידי מדינת לאום של 
העם היהודי, עצמאית וריבונית פה בארץ ישראל, חזקה דיה מבחינת זהותה ותרבותה 
כדי להגן על עצמה ולהבטיח את העתיד היהודי. זה בעצם היה ונשאר הבסיס של 
הציונות. הציבור הדתי לאומי הוא לב ליבה של העשייה הציונית, הרוחנית, היהודית 
והישראלית.  מי שאיננו חש ואיננו מכבד את הקשר העמוק של עם ישראל לארצו, 

אינו מכבד באמת את הזכויות הלגיטימיות של העם היהודי על אדמתו.

כמי שתומך בהפרדת רשויות, איך אתה מתייחס להתערבות הגוברת 
של בית המשפט העליון בקביעת מדיניות הממשלה )למשל: מגרון, 

תוואי גדר ההפרדה(? 

ישנם  בדמוקרטיה  והכרחי.  מובנה  דבר  היא  בית  המשפט  שעצמאות  חושב  אני 
מוסדות רבים שהם חשובים לתפקודה, אבל מערכת משפט חזקה ועצמאית היא זו 
שמאפשרת את קיומם של כל המוסדות האחרים בדמוקרטיה. בכל מקום שבו אין 
מערכת משפט חזקה ועצמאית, הזכויות אינן יכולות להיות מוגנות. כולנו יודעים 
שישנו ויכוח סוער לגבי תפקיד בית המשפט בישראל. אני לא מעריך שהוא יעלם. 
זהו ויכוח טבעי לכל חברה דמוקרטית והוא מתקיים בדמוקרטיות הגדולות ביותר, 
בהן זרועות שונות של הממשל מנסות תדיר להטות את מאזן הכוח לכיוונן. זה קורה 
בכל מקום ואין דבר בלתי לגיטימי בוויכוח הזה, אבל הוויכוח חייב להיתחם בתוך 
גבולות ראויים. גבולות שבהם אדם יכול לא להסכים עם פסק הדין, אבל הוא חייב 
לציית לו. גבולות בהם ביקורת על החלטה של בית המשפט לעולם לא משמשת 
כערעור על עצם הלגיטימציה של בית המשפט ושל שלטון החוק. מציאת האיזון 
ההולם בין זרועות הממשל הוא אתגר איתו מתמודדות כל הממשלות הדמוקרטיות. 
בכך ישראל איננה שונה מארה"ב, או מבריטניה, או ממדינות אירופאיות אחרות. 
במשך 63 שנים נדרשים השופטים בישראל לאזן מצד אחד בין זכויות הפרט וזכויות 
המיעוט, לבין הזכות שהיא אולי החשובה מכולן – זכותה של המדינה להגן על עצמה. 
מציאת האיזון בין שני הקטבים הללו זו משימה קשה מאוד לדמוקרטיה. אני מאמין 
שישראל משמשת מודל לעולם כולו באשר לאופן שבו ניתן לאזן בין הזכויות הללו. 

יחסי ישראל - ארה"ב. מה דעתך על הקביעה שישראל חייבת לקבל 
את אישור ארה"ב בטרם היא פועלת להגנתה? 

בביקורי הרבים בארצות הברית מצאתי תמיכה אמריקאית רחבה לתביעות היסוד של 
ישראל, ובראש ובראשונה הכרה במדינת ישראל כמדינת הלאום של העם היהודי, 
הצורך בגבולות בטוחים והתנערות מוחלטת מהחמאס. יש לנו מדינה איתנה וצבא 
חזק. האיומים על ישראל לא נעלמו אבל אנו יכולים להגן על עצמנו. יש לנו ידידים 
רבים מאוד שעומדים לצידנו ויעמדו לצידנו בכל עת. כשאמריקאים מסתכלים על 
המזרח התיכון הם רואים לארה"ב רק בת ברית אחת יציבה - ישראל הדמוקרטית. 
האמריקאים יודעים שלישראל ולארה"ב ערכים משותפים, מטרות משותפות ואויבים 
משותפים. מה שברור במזרח התיכון זה שישראל וארה"ב ניצבות יחדיו. מעבר לכך 
ניצבים שני עקרונות ותיקים של מדיניות אמריקאית; הראשון הוא שישראל תמיד 
צריכה להיות מסוגלת להגן על עצמה בעצמה כנגד כל איום, והשני הוא, שבכל הקשור 
לביטחון ישראל, לישראל יש הזכות הריבונית לקבל החלטות בעצמה. לכן ישראל 
חייבת להיות מסוגלת להגן על עצמה. זהו ייעודה של מדינת ישראל - השליטה על 
גורלנו. אחריותי העליונה כראש ממשלת ישראל היא שישראל תישאר האדון לגורלה. 

בשבוע שעבר ציינו ערביי ישראל את 'יום האדמה'. במהלך העשורים 
כיצד  בולטת של הציבור הערבי בישראל,  האחרונים חלה הקצנה 

בכוונתך לטפל במגמה זו?

מדינת ישראל קמה כדי להיות מגן לעם היהודי ואנחנו נמשיך ונשמור עליה ככזאת. 
אני מאמין שצמצום הפשיעה במגזר הערבי זה יעד של הממשלה והוא צריך להיות 
יעד של המדינה. אני מעריך את העובדה שעולים קולות מתוך המגזר עצמו, מתוך 
מנהיגיו, ראשי הערים ואזרחים שקוראים להגברת האכיפה של החוק בתוך היישובים 
אני מוסיף  אני חושב שזה שינוי חשוב.  ישראל.  והכפרים הערביים בתוך מדינת 
לזה את הקריאה שלי להתגייסות לשירות האזרחי, שבתוכו ניתן גם לשלב פעולות 
להגברת אכיפת החוק. המגזר הערבי יכול לעזור גם לעצמו באכיפה חזקה יותר של 
החוק, גם באמצעות פעולות התנדבות בשירות האזרחי. לפני שבועיים השתתפתי 
של  בצמיחה  ישראל  ערביי  של  השותפות  להגברת  ארגנה,  שהממשלה  בוועידה 
כלכלת ישראל. דיברנו שם על צעדים לשיתופם בפיתוח כלכלי, בחינוך, בתחבורה, 
נגישות למקומות תעסוקה ונושאים רבים אחרים. אני חושב שכל הדברים האלה הם 
חשובים אך ללא אכיפת חוק, כל הצעדים הללו לא ישיגו את היעד שאנחנו מייחלים 
לו ופועלים למענו – כלומר, שילובם של ערביי ישראל בקדמה של מדינת ישראל. לצד 

ראיון חג עם ראש הממשלה מר בנימין נתניהו

| נבו כץ
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כל המעשים הללו שאנחנו עושים ולצד כל השותפות הזאת, חייבת להיות שותפות 
גם באכיפת החוק. אנחנו פועלים מהצד שלנו. אני מצפה להיענות מעשית מנציגי 

הציבור של המגזר הערבי להגברת אכיפת החוק ביישוביהם.

לפי כל ההערכות בקיץ הקרוב תחזור לרחובות המחאה החברתית. 
האם לדעתך מדובר במחאה פוליטית וכיצד בכוונתך להתמודד עם 

טענות המפגינים?

מדינת ישראל נהגה בצורה אחראית ויוצאת דופן. הממשלה טיפלה בשנה האחרונה 
בכל הנושאים שעלו במחאה בקיץ שעבר: בחינוך, בדיור, ביוקר המחיה ועוד. פיתחנו 
את הכלכלה באופן שמבדיל אותנו ממדינות רבות אחרות. בשעה שהם קרסו, הכלכלה 
שלנו צמחה כמעט בחמישה אחוזים. פירוש הדבר שיש לנו את האמצעים לטפל 
בקבוצות באוכלוסייה שלא טיפלו בהם. לא רק החלשים, אלא גם קבוצת הביניים, 
מעמד הביניים. אנחנו עושים את זה על ידי חינוך חינם מגיל שלוש, אנחנו עושים 
ידי כך שיש  ידי נקודות מס להורים עובדים, אנחנו עושים את זה על  את זה על 
מספר שיא של התחלות בנייה היום. כ-80 אלף דירות מצויות כרגע בתהליך של 
בנייה. מספר שיא שלא היה כדוגמתו, בשתים עשרה השנים האחרונות. הדבר הזה 
וצעדים אחרים כמובן ישפיעו על מחירי הדיור ויוקר המחייה. ההתנהגות הכלכלית 
האחראית שלנו מאפשרת לנו לעשות את הצעדים החשובים בחינוך, בדיור, בהטבות 
מס למעמד הביניים ואנחנו נמצא גם דרכים נוספות כדי להקל על השדרה המרכזית 

באוכלוסייה של ישראל.

קיימת תחושה שהמדיניות הכלכלית שאתה מוביל הביאה להישגים 
מרשימים ברמת המאקרו, מתי יתחילו  אזרחי ישראל  לחוש בהישגים 

ברמת המיקרו בכיסם הפרטי?

ההישגים של הממשלה הזו בתחום הכלכלי ניכרים כבר עכשיו בכיסם הפרטי של 
האזרחים. רק בחודש האחרון אישרה הממשלה את פרק הדיור בדו"ח טרכטנברג, 
ולפניו נקודות זיכוי ממס להורים עובדים ועוד. מטרתו של פרק הדיור לדוגמא, היא 
להגדיל את היצע הדירות וגם לעשות חלוקה מיטבית יותר של דירות לזוגות צעירים, 
למשפחות ולמי שזקוקים. זוהי החלטה חשובה שתביא להגדלה של זמינות הדירות 
ולהורדת מחירים. זה הפרק הרביעי שאישרנו. אושר פרק המיסים והיום מאות אלפי 
משפחות בישראל נהנות מתוספת של מאות שקלים בחודש בזכות נקודות ניכוי ממס 
להורים עובדים לילדים קטנים. אשרנו את פרק יוקר המחייה, במסגרתו ביטלנו את 
המיסים על אלפי מוצרים, המכס על רכישות באינטרנט בסכום של עד 1200 שקלים. 
וכמובן, אישרנו את פרק החינוך שבו החלטנו את ההחלטה התקדימית על חינוך חינם 

מגיל 3. אנחנו ממשלה שעושה, ועושה הרבה במגוון תחומים.

בימים אלו ממשלתך מציינת 3 שנים לקיומה. האם אתה רואה בחירות 
בעתיד הנראה לעין?

יש לנו ממשלה חזקה וקואליציה איתנה שמובילה את מדינת ישראל קדימה בתחום 
הביטחוני, הכלכלי, המדיני והחברתי. אנחנו נמשיך לפעול יחדיו ולהוביל את מדינת 
ישראל מעלה גם בשנה הרביעית לכהונת הממשלה. האתגרים איתם צריכה להתמודד 
מדינת ישראל בשנה הקרובה מורכבים ביותר: תכנית הגרעין האיראנית, אי היציבות 
של המשטרים באזור, והמשבר הכלכלי בעולם. מאז הקמתה, לפני שלוש שנים, הוכיחה 
הממשלה כי היא יודעת לנווט בצורה אחראית את מדינת ישראל בתוך הסערות 
והיציבות השלטונית מאפשרת  יציבה מאוד,  זוהי ממשלה  והכלכליות.  האזוריות 

תכנון אסטרטגי וביצוע תכניות ארוכות טווח. 

חג שמח וכשר לכל בית ישראל!

אני מאמין שהדרך היחידה להבטיח 
את קיומו של העם היהודי, היא על 
ידי מדינת לאום של העם היהודי, 
עצמאית וריבונית פה בארץ ישראל, 
חזקה דיה מבחינת זהותה ותרבותה 
כדי להגן על עצמה ולהבטיח את 
העתיד היהודי. זה בעצם היה ונשאר 
הבסיס של הציונות. הציבור הדתי 
ליבה של העשייה  לב  הוא  לאומי 
היהודית  הרוחנית,  הציונית, 

והישראלית.

"

"

הברית  בארצות  הרבים  בביקורי 
רחבה  אמריקאית  תמיכה  מצאתי 
לתביעות היסוד של ישראל, ובראש 
ישראל  במדינת  הכרה  ובראשונה 
היהודי,  העם  של  הלאום  כמדינת 
הצורך בגבולות בטוחים והתנערות 

מוחלטת מהחמאס.

"

"
צילומים: לע"מ
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ברוך שומר הבטחתו
בצלאל סמוטריץ' 
- מנהל הפעילות 
בתנועת רגבים

"בעבר הנהר ישבו אבותיכם מעולם, תרח אבי אברהם 
הנהר...  מעבר  אברהם  אביכם  את  ואקח  נחור...  ואבי 
ואתן לו את יצחק. ואתן ליצחק את יעקב ואת עשיו, 
ובניו  ויעקב  ואתן לעשיו את הר שעיר לרשת אותו 

ירדו מצרים".

סיפור ההגדה מתחיל אי שם בעבר הנהר, במפגש עם 
תרח אבי אברהם ואבי נחור ובבחירתו של אברהם על 
האלוקית,  הבחירה  התחילה  אז  כבר  נחור.  אחיו  פני 
כמייסד  אותו  ומכתירה  אחיו  פני  על  אח  המעדיפה 
השושלת של העם הנבחר. גם לאברהם שני בנים, יצחק 
וישמעאל, וגם אצלו אחד נבחר על פני אחיו להמשיך 
גם   - מבנה  באותו  נמשכת  והעלילה  השושלת.  את 
וגם בביתו של יצחק  ליצחק שני בנים, יעקב ועשיו, 
יש בן אחד נבחר ואחד שלא זכה. ומיהו הבן הנבחר? 

"ואתן לעשיו את הר שעיר לרשת אותו ויעקב ובניו 
ירדו מצרים". מי שיעצור בשלב הזה יזהה בוודאי את 
עשיו כבן הנבחר, ממשיך השושלת. הוא יורש את הר 
שעיר, ואילו אחיו יעקב, שלא שפר עליו גורלו, נדחה 

מן הירושה ונעלם אי שם במצרים.

לא בכדי תווה מסדר ההגדה את העלילה כך שזה מה 
זה,  על  נחשוב  אם  הלילה.  של  הזה  בשלב  שנרגיש 
מי שחי באותה תקופה וצפה בסיפור מן הצד, חי מן 
הסתם בתחושה הזו הרבה מאוד שנים. מאות שנים 
עשיו עושה חיל בהר שעיר ואילו יעקב נעלם ואיננו.

אבל האמת גנוזה במשפט שבא מיד אחר כך - "ברוך 
שהעלילה  כשנראה  גם  לישראל".  הבטחתו  שומר 
שלנו,  התכניות  לפי  מתקדמת  ולא  שמאלה  שוברת 
גם כשנראה שדרך רשעים צלחה והאמת נעדרת, אנו 

הבטחתו  שומר  הסיבות  מסבב  כי  ובטוחים  סמוכים 
לישראל ומקדם את ישועתם.

אני נזכר בקטע הזה של ההגדה פעמים רבות במשך 
השנה ושואב ממנו כוח. כשהמלחמה סובבת אותנו 
פנים ואחור, כשנראה שהשקר שולט ללא מצרים ומנצח 
פעם אחר פעם. עוד פסיקה חמורה של בג"צ, עוד צו 
הזוי ומפלה של המנהל האזרחי, עוד החלטת ממשלה 
עכשיו"  "שלום  של  כואב  ניצחון  ועוד  שערורייתית 
בבג"צ. עוד הפסד צורב באיזה קרב חשוב ועוד מחיר 
יקר שדווקא אנחנו נדרשים לשלם. הלב רותח והבטן 
כואבת, וזה מתסכל ולרגע יכול גם לייאש. אבל אז בא 
הזיכרון החי של הקטע הזה בהגדה, ואיתו האמונה במי 
ששומר הבטחתו לישראל והידיעה שזה יכול לקחת 

שנים, אבל בסוף, כידוע, צוחק מי שצוחק אחרון 

למשימת  אני  גם  יצאתי  לחצות,  קרוב  בלילה,  אתמול 
הקניות לחג הפסח.

יותר  חשבתי לתומי כי אי שם באמצע הלילה יהיה קל 
ומהיר יותר לחזור מהמשימה הזו בשלום.

נכנסתי לסופר הגדול, שבו אני נוהג לקנות. 
הרצפה הייתה דביקה, והחנות? החנות הייתה צפופה מאוד. 
אחרי זמן ארוך, סוף סוף פילסתי את דרכי לכיוון הקופות.

לפני בתור עמד אדם, לא גבוה במיוחד. 
התבוננתי בו. 

הוא לבש מכנסים שחורים וחולצה לבנה. ניכר היה בה, 
בחולצה הלבנה, כי הוא לובש אותה כבר כמה ימים. מפניו 

נשקפה אליי חרדה.
בניגוד לעגלות קנייה אחרות בתור שלנו, עגלת הקניות 

שלו לא הייתה מלאה. 
הוא התחיל להניח את מוצריו על המסוע.

בידו, קרוב ללב, הוא אחז כמה שטרות של כסף. בכל פעם 

שהקופאית העבירה את אחד המוצרים, הוא הביט בצג.
עוקב.

שמתי לב שעיניו עוברות מהצג לשטרות שבידו.
ככל שעברו עוד ועוד מהמוצרים שלו, הוא נעשה מתוח.
מהצג לשטרות. ושוב לצג ושוב לשטרות. עיניו לא הפסיקו 

להתרוצץ.
הוא אחז בכסף בסוג כזה של אחיזה כאילו זה כל מה שיש לו.

עיניו לא ידעו מנוחה.
לפתע הוא עצר את הקופאית.

"זה כל מה שיש לי", הוא לחש לקופאית.
נותרו בה חבילת מצות קטנה, עוגה  הוא הביט בעגלה. 

וסוכריות.
הקופאית עצרה. היא המתינה.

ראיתי את האיש מציץ בעגלה. מתלבט.
באותו הרגע הבטנו כולנו באיש.

התור מאחורי היה ארוך, אבל איש לא דחק בו. סוג של מבוכה.

לבסוף הוא לקח את המצות והגיש לקופאית.

ואני חשבתי באותו הזמן על  הסוכריות נשארו בעגלה, 

הילדים שלו.

כל  שהחזיק  השטרות  צרור  את  לקופאית  הגיש  הוא 

העת בידו.

לאחר שסיימה את החשבון הסתכלה אליו הקופאית.

"חג שמח", היא אמרה לו.

והוא? הוא השפיל את מבטו. התכופף, אסף את השקיות 

שלו, ויצא החוצה. יצא ונעלם בחשכה.

מי הוא אותו האיש חשבתי לעצמי. ניסיתי לדמיין את אלו 

שמחכים לו עכשיו בבית. ניסיתי לדמיין את אותם ילדים, 

שבוודאי כבר נרדמו להם.

מאיזו שורת מספרים הוא הופיע לפנינו, חשבתי.

משורת המובטלים, או אולי מזו של הרעבים? לא ידעתי  

כל דיכפין
אמוץ שפירא - שדרן ברשת ב' של קול ישראל

ילדים אוהבים סיפורים. הם אוהבים לשמוע סיפור. אוהבים 
שמושך  בסיפור  בו  יש  מה  סיפורים.  ולהמציא  לדמיין 

את הלב?

בלבו של ליל הסדר מונחת המצווה לספר ביציאת מצרים. 
הציווי לספר – יש בו קסם רב ואמירה רחבה על כל מה 
ובתוכנו. ההחלטה לספר את עברנו  שמתרחש סביבנו 
בלילה הזה - לא ללמוד, לא לדקלם, לא לשנן – אלא לספר, 

טומנת בחובה זוית ראייה שלמה. 

היו שנים שבהן בחנתי את חיי במבט של "חשבון נפש", 
במבט של סקירת האירועים, המעשים, ההתרחשויות – 
ובשפיטה שלהם. בשלב מסויים הבנתי שיש דרך עמוקה 
יותר להתבונן על החיים האישיים והכלליים, והיא בצורה 
של סיפור. החיים שלי הם סיפור שאני מספר לעצמי יום 
ויש גם  ואני בוחר לספר כך או אחרת.  יום שעה שעה, 
סיפור שעַם בוחר לספר את עצמו, ועולם שבוחר לספר 

את תולדות ימיו.

להחלטה לראות את החיים כסיפור שעלי לספר בדרך 

שאבחר – יש השלכות ערכיות.

בין שתי הדרכים להסתכל אל העבר:  יש הבדל מהותי 
לרוב אנחנו מתבוננים לאחור ורואים רצף של החלטות, 
מהן מוטעות מהן נכונות. עושים "חשבון נפש", בוחנים 
היכן טעינו והיכן פסענו נכון. הדרך השנייה מציעה להביט 
לאחור ולראות איך בחרנו לספר את עצמנו. בדרך זו יש 
יכולת להכיל את הדרך, לשלול מיסודו את המונח "טעויות", 
ולרכוש את התכונה הנפשית שמקשיבה לחיים ולא בוחנת 
אותם. אני אומר לעצמי: כך סיפרתי את חיי – והשאלה 
של  המשמעות  מה  אלא  טעות,  זו  היתה  אם  לא  היא 
הסיפור שבחרתי לספר. יש החלטות מוטעות, אין סיפור 
מוטעה. אי אפשר לשלול סיפור, אפשר לשלול החלטות. 
וכאן נעוץ עומק ההבדל. לא צריך לבחון את הסיפור שלנו, 

צריך להקשיב לו. 

גם בהסתכלות המופנית אל העתיד אפשר לבחור מבין 
שתי אפשרויות אלו: האם ניצבים חיי בפני צמתי דרכים 
והחלטות, ועלי לבחור בנכונה מביניהן. או שעלי לבחור 

איך לספר את חיי. מראש אני יודע שלא יהיה סיפור נכון 
לעומת סיפור שאינו נכון. מה שאספר – זהו אני. אני לא 
הולך לטעות, אני הולך לספר. והסיפור שאותו אספר – הוא 
הסיפור שלי. יכולתי לספר סיפור אחר, אך לבי הוביל אותי 

לספר דווקא את הסיפור הזה.  

במבט כזה על החיים יש הכלה, יש סקרנות ויש מנגינה 
שהלב רוצה להקשיב לה. בדיוק כמו ילד שאוהב לשמוע 

סיפור.

כמה יפה שהתורה, שכה אוהבת את הלמידה ואת הדקדוק 
הפנימי ההלכתי, אומרת לנו ביום ההולדת שלנו לספר את 
הסיפור שלנו. יושבת משפחה סביב שולחן הסדר, ומה היא 
עושה? מספרת. וכולם מספרים ביחד, סב אב בן, מספרים 
את הסיפור של כולנו ואת הסיפור של עצמם. וכך כדאי, 
שכל אחד יביא לסיפור הגדול את הסיפור של עצמו. ואולי 
בעומק הלילה הזה, בעומק הלב שלנו, מתחילה להיוולד 
הרגשה שזה כל מה שמצופה מאתנו, שנדע לספר את 

עצמנו. שנדע שאנחנו סיפור 

לספר את עצמנו
מיכאל שיינפלד - סופר, ר"מ ב'אורות יהודה', אפרת

מגיד

הא לחמא עניא

מגיד

מגיד
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גילוידעת

הגענו לקו הסיום – לליל הסדר. עברנו שבועות של עבודה 
מאומצת בנקיונות, בקניות, בבישול ובאפיה. הפכנו, ללא 
ליועצות  ומשמרות,  עבודה  לסדרני  מסודרת,  הכשרה 
וכישורים,  יכולות  לפי  משימות  המחלקות  ארגוניות 
למנהלות מחסני מזון, ועוד. הדבר הבולט ביותר בתקופה 
זו הוא ניצול הזמן. כל דקה וכל שעה ביום נוצלה למקסימום. 
לעתים אף ידענו להתייעל בניצול כפול של הזמן – שטיפת 

כלים תוך כדי שיחה בטלפון, הרי אין יעיל מזה.

אך מלבד ביצוע המשימה כראוי – מה ניתן ללמוד מתקופה 
ניתן להפוך התארגנות מעשית  כיצד  זו להמשך חיינו? 
להשפעה רוחנית? התשובה טמונה במצוה המשמעותית 
והחשובה של תקופה המתחילה ביום שלמחרת ליל הסדר: 

ספירת העומר. 

כי אין תאריך מוגדר  ניתן לגלות  ויקרא,  ממבט בחומש 
ומיועד לחג השבועות, אלא הוא נקבע כיום החמישים 
סיום התקופה  חוגגים את  אנו  כלומר,  לספירת העומר. 
של הספירה, ואף החג נקרא על שם שבעת ה"שבועות" 
הנכללים בתקופה זו. מה מיוחד בתקופה זו? אחת התשובות 

היא לימוד על חשיבות הזמן וערכו.

לעבד אין שעון או לוח שנה, כי לזמן אין משמעות. אצל 

העבד העבר נמחק, לעשייה שלו בהווה אין השפעה על 

זכרונות  ישנם  גם עתיד. לאדם חופשי  לו  ואין  מעמדו, 

מהעבר, ציפיות לעתיד והיכולת לשנות את ההווה בהתאם 

לרצונו )עיין אצל הרב סולוביצ'יק, במאמרו "עיונים על 

עבדות וחרות"(. ומכאן למשמעות המיוחדת של היציאה 

מעבדות לחרות: היכולת לנצל את הזמן כראוי, וההבנה 

עד כמה יקר כל רגע. 

 "X" גם צורת הספירה משקפת חשיבה זו. כאשר מסמנים

על כל אחד מהימים בלוח, יש בכך זלזול במתנה שניתנה 

זאת, ספירת  יום בחיינו. במקום  לנו מאת הקב"ה: עוד 

העומר "אוגרת" ומשמרת כל יום, הופכת אותם לשבועות 

וחוגגת "סיום תקופה". הדבר דומה לאמא שיודעת לומר 

בדיוק כמה ימים ושבועות עברו מהלידה, ואף פעם לא 

שוכחת בני כמה ילדיה. 

ספירת העומר מדגישה אף היא את חשיבות הזמן כאשר 

היתה  פסח  שלפני  שהתקופה  כמו  כראוי.  מנוצל  הוא 

מאומצת ואפילו קשה, אך אין כמו הסיפוק בליל הסדר, 

כך גם צריכה להיראות התקופה עד לחג השבועות: מאמץ 

ניתן  רוחני שיביא אותנו לסיפוק רוחני בחג מתן תורה. 

זו תקופה של עליה בסולם, לא פחות  לראות בתקופה 

מהימים שלפני יום הכיפורים. אפשר לעבור את תקופת 

וההכשרה  הנפשי  הזיכוך  וההשלמות,  העליות  ספירת 

העצמית לקראת קבלת התורה האישי של כל אחד ואחד 

מאתנו  

מפרי
ידיה

הדרך לקו הסיום עוברת בעוד דקה, שעה, יום...
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אקדמיים/ עבודה

אלול
תוכנית אלול

תורה לשמה
תוכנית שנתית מלאה

שאלות וסוגיות
שהיו בי במשך החיים 
באות פה אל פתרונן 
והקרקע נהיית מוכשרת 

לעבודה -
עבודת ה'.

אשרי שזכיתי בעולם של 
בלבול וטישטוש ערכי

להיות במקום בטוח 
עם אמת גדולה 

ומבוררת!

בהערכה רבה,
נעמי

ה

עעעעעעעעעע

ה

לפני שאת
ממשיכה

  לפרק הבא...
ת ש ר ד מ
שבות רחל
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עולים לחזק ו  נ ל ו בפסח  כ

במגרון!

חול המועד - ימים שני, שלישי ורביעי החל מהשעה 15:00
ועוד... לילדים  הפעלות  הסברה,  סיורים,  פתוח,  אירוח 

חרף כל הקשיים וההתנכלויות, המאבק על מגרון ממשיך ומתעצם!
יחד איתכם נשמור על מגרון והישובים הצעירים.

לפרטים ולתרומות להמשך המאבק:
054-5210002 | 02-5322646

בנק מזרחי-טפחות 20, סניף רמת אשכול 569 מס’ ח-ן 167992

migronma@gmail.com | חפשו אותנו גם ב- 

הכסף 
נגמר!
המאבק

 ממשיך!

05
0.

21
41

65
5 
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210 שנים בנ"י היו משועבדים, מעונים ומדוכאים, וכל עוד 
נשמה באפם הם האמינו, שיום יבוא והם יגאלו.

40 שנה בנ"י הלכו במדבר, כל הדרך היו פניהם מכוונות 
אל הארץ המובטחת. 

19 שנה אנשי גוש עציון הסתכלו מרחוק על עץ האלון 
ואמרו "אנחנו עוד נשוב אליו", והם שבו. 

13 שנים הישוב מגרון, שנבנה בעידוד ובמימון ממשלת 
וכל העת מהווה ראי למורכבות  גדל ומתפתח  ישראל, 
ולמתח בחברה הישראלית של הרצון להמשיך ולהידבק 
באדמת הנצח מול הספקנות המשודרת )תרתי משמע( 
בנוגע לזכותנו על ארץ ישראל. תקופה במהלכה אתה 
מתעורר לא פעם ושואל את עצמך, איך הגענו למצב בו 
אנו נדרשים למאבק על הישארותנו כאן מול מי ששלח 
אותנו לכאן. הראש היהודי מורגל לחשוב על מאבק מול 
אויב, אך איך מתמודדים כשמדובר באחים? היש יכולת 
להכיל את האבסורד בגינו מדינת ישראל משיבה בבג"ץ 
כי יש להחריב את מגרון כיוון שהיא יושבת על אדמה 
נמצאו  לא  כי  מודה  שלה  אחרת  זרוע  בעוד  פרטית, 

בעלים לקרקע?!
הימים נוקפים והישגים רבים נצברים לצד תסכולים. גוברים 

גם הקולות המנוגדים הקוראים "וותרו עכשיו ואח"כ כבר 
נסתדר...", "בגללכם תהיה פה מלחמת אחים", "התעקשו, 
גם במחיר של דם"!... לעומתם, כל העת עומדים לנגד 
עינינו יהודי כל הדורות שמסרו נפשם על ארץ ישראל 
שמזכירים לנו שוב ושוב אין לכם זכות לוותר על הארץ! 

אין לכם זכות להתעייף מלהתעקש עליה!
לאורך הדרך אנו נאלצים להרכיב את משקפי המולטי-
פוקל: במבט התחתון אי הצדק, עוול ורשעות שלא פעם 
גורמים לך לרצות לשבור את הכלים ובחלק העליון אנו 
מרימים את העיניים ומביטים אל המרחק ותוהים לעצמנו, 
אם יש בידנו אפשרות למנוע הרס וחורבן של ארץ ישראל 
ע"י עם ישראל, גם אם היא קשה וכואבת מאוד, האם יש 

לנו זכות לדחותה?
ייבחן סוף  לאחר שממשלת ישראל נקטה בקו על פיו 
נוכחות  והישארות  במגרון  הקרקעות  מעמד  סוף  כל 
אזרחית במגרון בהתאם לחוק, מתוך ידיעה ברורה כי אנו 
נקיי כפיים מכל עוון של גזל   ואזרחים נאמנים למדינת 

ישראל- חתמנו בלב כבד על ההסכם.
לדברי השר בני בגין, בג"ץ לא דחה את ההסכם אלא קיצר 
אותו. קיצר משמעו- כל סעיפי ההסכם צריכים להתקיים 

בפרק זמן של ארבעה חודשים במקום ארבע שנים.
אך דיבורים לחוד ומעשים לחוד.

ותתחייב  הכפפה  את  תרים  לא  ישראל  ממשלת  אם 
בהחלטת ממשלה לבצע את ההסכם, נמצא שוב, אנחנו 

ואזרחי ישראל, תחת איום הפינוי.
אנו קוראים לממשלת ישראל להוביל, להנהיג ולעמוד 

בהתחיבויותיה.
מה זה אומר?

א. לברר את מעמד הקרקעות באמצעות ועדת לוי. 
נוכחות אזרחית במגרון הנוכחית בהתאם  ב. להשאיר 

למסקנותיה של הוועדה.
ג. במקביל או לחלופין לחוקק את חוק הסדרת הישובים 

שהמדינה הקימה )מסייע לכלל ההתיישבות הצעירה(.
ד. לבסס תשתיות לבניית הקבע בשכונת היקב.

לראש  להבהיר  ימשיך  הבוחרים  וציבור  במידה  רק 
על  היא  מגרון  על  האחריות  כי  וממשלתו  הממשלה 
כתפיהם ותהיה דרישה ברורה ועיקשת לקיים את ההסכם 
ולראות  יהיה להרים מעט את הראש  ניתן   – במלואו 
את תחילת סלילתה של דרך הישועה למגרון, לישובים 

הצעירים ביש"ע ולהתיישבות כולה 

גאולה - לא לעקשנים בלבד
שמרית עמר - תושבת מגרון

מזל טוב
לאורלי אייל הארט שלנו

לנישואי הבן עתי עב"ל מיה )איגי(
החברים מ 

ניתן לרכוש מדבקות בחנויות או דרך המייל:  madbekot1@gmail.com פעיל גם בחול המועד

השער של אותיות יום העצמאות? רוצה להופיע בתמונת
10 מעטפות )ריקות( סופר-עם שולחים 

ונכנסים להגרלה הגדולה!
6-16 באפריל דרך האתר נכנס אוטומטית להגרלה 10 מעטפות בין ה- כל המזמין 

96951 1 ירושלים  כתובת למשלוח המעטפות: הגן הטכנולוגי מלחה, רחוב דרך אגודת ספורט הפועל 
17 באפריל ההגרלה תיערך בכ”ה ניסן, 

ככל שתשלחו יותר, תגדילו את סיכוייכם לזכות
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גילוידעת

חירות גלויה
אימהית

אסתר סילם-אלוש

לכבוד חג החירות חשבתי לעסוק בחירותן של נשים להיות 
מעט אגואיסטיות ולחשוב קצת על עצמן )אבל ממש קצת...(. 

לפני כשבועיים נולדה לי בשעה טובה – בת. כבר בחדר לידה 
נחשפתי לסדר החדש ביחס לגידול תינוקות במאה ה- 21. 

לפני  עוד  האחות  אותי  שאלה  חלקי?"  או  מלא  "ביות 
ששוב  לאחר  נשימותיי  את  להסדיר  לסיים  שהספקתי 
הוכחתי לעצמי שההבטחה: "בעצב תלדי בנים" היא אנדר 

סטייטמנט של התהליך הקרוי: לידה. 

"תזכירי לי מה זה ביות?" ביקשתי לרענן את זיכרוני, 

"האם את רוצה שהתינוק יהיה צמוד אלייך כל היום וכל 
הלילה מעכשיו או רק במהלך היום מהשעה 5 בבוקר)!( עד 

23:00 בלילה?" רעננה את זיכרוני האחות האדיבה. 

"אפשר בלי ביות??". שמתי את נפשי בכפי, 

"לא!" ענתה לי בהחלטיות האחות. 

לאחר שהגעתי למחלקת יולדות, החלטתי בכל זאת לבדוק 
אם יותר לי להניח את הרכה הנולדת לזמן קצר בתינוקייה 
ולנוח מעט. "למה את משאירה אותה כאן?" קידמה את פני 

האחות במקום, "אה.. רציתי לאכול" גמגמתי. "את יכולה 

לקחת אותה איתך לאכול" הסבירה לי בנועם האחות. אהה 

הבנתי וחזרתי בבושת פנים לחדרי. 

מיד הבנתי שעליתי כאן על איזה מוקש. הן לא יעלה על 

וילדים בו אנחנו חיים, שלא  הדעת בעידן הפרו תינוקות 

להשתוקק לרצות שתינוקך שאך נולד יהיה לידך 24 שעות, 

שלא לומר לפחות רוב היום, מספר שעות לאחר שהגוף 

שלך עבר את אחת הטראומות הגדולות שיחווה בחייו )יש 

לקוות שלא נחווה משהו גרוע מכך(. הרי ברור שכל מה 

שאת משתוקקת לו הוא לא לישון חלילה או לאגור כוחות 

לקראת אחת המשימות הגדולות שיהיו לך )להצליח להחזיק 

את העיניים פתוחות בעודך מניקה  ב-2, ב-3 וב-4 לפנות 

בוקר - כי היום מי שמעיזה לתת תחליפי חלב גם היא מחוץ 

לכללי שיח התינוקות שהתפתח לו כאן(. ברור לכל שאת 

מעדיפה לטפל בתינוקך שאך נולד בעודך טובעת בים של 

הורמונים המאיימים למוטט את שפיותך כליל. 

תסלחו לי, אבל איך ומתי כל זה קרה?? כשילדתי את בתי 

כ-5 שנים, אף אחות לא העלתה בדעתה  הבכורה לפני 

להכריח יולדת לטפל ברך הנולד מיד לאחר יציאתו לעולם. 

היום יש מי שיסביר לך שזה מאוד חשוב להתפתחות תינוקך 

)כן, כן, אני מרגישה בסדר גמור למרות שאני בטוחה שאמי 

לא טיפלה בי בלילה הראשון לצאתי לעולם – תודה רבה(, 

לא רק שזה מועיל להתפתחות תינוקך אלא גם לידה ללא 

משככי כאבים והנקה מלאה מגיל אפס. שימי לב שכל מה 

שבריא לתינוק סוחט אותך עד העצם. 

ואני אומרת: די. נכון, ילדינו חשובים לנו מאוד אבל כמו שיש 

פיקוח נפש בתורה צריך שיהיה גם פיקוח שפיות בעולם 

גידול הילדים. לא יכול להיות שבנוסף להיותנו כל יכולות 

)קרייריסטיות, אמהות ללפחות 5 ילדים במגזר, ומתנדבות 

לעת מצוא( יגזלו מאיתנו גם את מעט האגואיסטיות שעוד 

עוד  ויגזלו את שעות השינה המעטות שאנו  בנו,  נותרה 

רשאיות לאגור - רגע אחרי הלידה.  אם כבר חג חירות, 

אז תנו לנו חירות להחליט מה יועיל לתינוק ומה יועיל גם 

לתינוק וגם לשפיות שלנו.... וחג חירות שמח!  

יוצאתמדעתה 

עיון.  ציירה: תיקי עדרי
תודה לאילון פרג על הר

אני תפקידי, 
לנגב לך את 

הדמעות...

מה תפקידך 
בנקיונות לפסח?

המדור מוקדש ל: מבשרת גוטסמן ויצחק פורטל; שהתחתנו\מתחתנים השבוע. ול: הדס בן-דב ונעם נפתלי; טובה עדה ונאור הלוי; 
ידידיה חקון והדס שלוש; שהתארסו בשבוע האחרון. ולכל אלו שעדיין מחפשים, שימצאו בקרוב!

דרוש/ה
להוצאת ספרי קודש דרוש עובד ב 2/3 משרה

במסגרת התפקיד:
• ניהול שוטף של המחסן

• קבלת הזמנות מלקוחות, ניפוק והכנה למשלוח
• קבלה והוצאת סחורה

• מתן שרות וייעוץ בדלפק השרות ובטלפון
דרישות:

• נסיון במכירות-יתרון
• אסרטיביות ורצון להתקדם

• גישה טובה למחשב ואינטרנט
• מגורים: ירושלים והסביבה

קו״ח נא לשלוח ל- haravbooks@gmail.com או לפקס- 0774448382

• העבודה בימים 
ראשון עד חמישי 
בין השעות 9:00 

עד 14:00
• מתאים לסטודנטים 

מעיין עמשא
אויר  פיקניק  ספסלי  שכשוך,  בריכות  מעין, 

מקום לשבת בטבע ולהרגיש ביחד.
איפה: למרגלות הר גריזים - בעליה להר ברכה
איך מגיעים: ברכב בעליה לישוב הר ברכה, 

קילומטר מתחילת העלייה
השלמת ציוד: בגדים להחלפה

אתרים נוספים בסביבה: מצפה יוסף ושכונת 
השומרונים בהר גריזים, יקב ומסעדה בהר 

ברכה
פרטים נוספים: תיירות שומרון 03-9066402 

tourshomron.org.il
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מרכז  1-800-260-240  

מידע
אמנה

טיפ טיפה טיפים לבית
המומחים של בתי אמנה, חברת הבניה המובילה בהתיישבות,

מגישים מבחר רעיונות לשדרוג הבית שלכם 

ברז פורק לחץ בדוד שמש:
הימים החמים של האביב והקיץ מאפשרים אספקת מים חמים בשפע מהמערכת הסולרית.

יחד עם זאת ישנה חשיבות מרובה בברז פורק לחץ המורכב בתחתית דוד השמש.
ברז זה נוטה להתפס עקב האבנית ולא לתפקד בעת הצורך.

לצורך שמירה על תפקוד יעיל של הברז יש לסובב את ראש הברז אחת לחודש, בכל סיבוב יצאו מהברז מעט 
מים והברז ינעל שוב, כך נמנע את הצטברות האבנית בברז. חג שמח!

להתראות בשבוע הבא, צח - נטף מהנדסים בע”מ

גילוילב

המעוניינים להתייעץ או לשתף את הקוראים במכתביהם מוזמנים לשלוח למייל: gdaat@pisrael.com עבור "גילוי לב"

לפני שלוש שנים נפגשנו בפעם הראשונה

והתקבלתי  מאד  נעים  שלום  אמרתי  נכנסתי, 
בחיוך בלי דאווין ובלי פוזה. 

מאז עברנו הרבה ביחד. ואני מרגיש צורך לומר 
לכם תודה

תודה על שהכנסתם אותי אל מאחורי הקלעים 
של עולם הפרסום

תודה שנתתם בי אמון כל כך גדול

תודה על הסבלנות שלכם לספוג את כל הטעויות 
שלי בדרך

תודה על ההקשבה הכנה והאמיתית לכל דבר 
שהיה לי להגיד

תודה על ההתחשבות בחיי המשפחה שלי

תודה על האכפתיות לאיך שאני מרגיש בעבודה 
ובכלל

תודה על הבדיחות, החיוכים והשטויות שהפכו 
את מקום העבודה למהנה כל כך

תודה על המחמאות והפרגונים הנדיבים 

תודה על היחס החם והמשפחתי 

תודה על האנשים הרבים שהכרתי בזכותכם

תודה על הקפצות הביתה בשעות מאוחרות

תודה כמובן על הפרנסה שלא איחרה ולא חיסרה 
אפילו פעם אחת

ותודה על מי שאתה ועל מי שאת

תודה על הדוגמא שנתתם לי לתעוזה וליוזמה 
לניהול ולהתנהלות ואף פעם לא להרים ידיים!

אני נפרד ממקום העבודה שלי בשלוש השנים 
נפרד  לא  אך  חדשה  דרך  אל  ויוצא  האחרונות 

מהחברות

לחה  המון הצ
בהערכה רבה
הסמנכ"ל בדימוס

חוותדעת

אכן תסכול. החגים בכלל ופסח בפרט מהווים -חוץ 
משמחה- גם מקור ללחץ. השאלה איך מגבירים את 
מפסיקה  את  איך  הלחץ.  את  ומקטינים  השמחה 
להסתכל מסביב ומתמקדת בטוב שיש לך ובך. כל 
פעם כשאת משווה את עצמך לאחרים את יוצאת 
"לא טוב". בהשוואה להן את מרגישה עלובה, אבל 
כשלא עמדת לידן, הרגשת ממש טוב ושמחת לעצמך 
במה שאת לובשת. אני בטוחה שיש לך בגדים יפים 
בלי  ומיוחד  מעניין  פריט  להם  להוסיף  שאפשר 
שלך  הסגנון  זה  גדולה.  כספית  להוצאה  להיכנס 
וזה התקציב שלך. את ודאי לא צריכה להתנצל או 
להיות מודאגת מדיבורים. יתכן שהם גם בכלל לא 
שלך.  האישית  התחושה  רק  וזאת  אותך  מבקרים 
אם תחשבי את עצמך כעלובה, תרגישי כך, אבל אם 
לך,  סגנון מיוחד שמתאים  לך  תגידי לעצמך שיש 
את ודאי תרגישי רגועה יותר ותשמחי בכל השאר. 
זה ייתן לך אפשרות להסתכל מסביב וליהנות מכל 
הטוב – מבעלך, מבנך ומכל שאר בני  המשפחה. הרי 
כל השנה כולם עסוקים מאוד ובחג יש זמן של נחת. 

נצלו את הזמן הזה לטייל )השנה במיוחד( יש כל 
כך הרבה יופי ופריחה מסביב שלא כדאי להחמיץ! 

בעניין המתנות, גם כאן ההשוואה מקלקלת. המתנות 
שחשבת ליפות, הופכות להיות מקור לאכזבה וצער. 
ולתת  לשמח   – המתנה  מטרת  מה  לחשוב  ננסה 
המון  עם  בשמחה  שניתנת  מתנה  לב.  תשומת 
כך.  תתקבל  אכן  המקבל  את  לשמח  טובה  כוונה 
הסכום ששולם אינו עקרוני, אלא דרך הנתינה היא 
המשמעותית, ואת ודאי השקעת הרבה זמן וכוונות 
יותר  להרשים  מנסה  אחד  שכל  התחרות  טובות. 
למעמסה  ובעיקר  נעימות  לא  לתחושות  מביאה 
לשיח  הנושא  את  לפתוח  כדאי  גדולה.  כספית 
יקרות  מתנות  שנה  בכל  למנוע  כדי  משפחתי 
בה  שיש  הפשוטה  המתנה  דווקא  לעיתים,  יותר. 
הומור וקריצה משאירים טעם טוב ומשמחים יותר 

מהאגרטל שעלה מאות שקלים.

מצווה לשמוח בחג, להוציא  את ה"חמץ" מביתנו 
ולהכניס  "כשרות" פנימה למקומות חדשים! 

חג שמח!   

אנחנו זוג צעיר, נשואים שנה וחצי עם תינוק, שנינו סטודנטים. בימים אלה, לקראת פסח, אני 
מרגישה שאני בלחץ ובמתח רב. בניקיון דווקא הכל בסדר, אנחנו לא בבית, הבית שלי תמיד 
נקי ואנחנו נוסעים למשך כל החג. השנה אנחנו מתחילים את החג אצל הורי בעלי שגרים בעיר 
הגדולה. הסגנון שלנו שונה, הגיסות שלי שם עושות "מצעד תלבושות" ואני כמו כפריה מהמאה 
שעברה ויש עלי המון ביקורת גם אם לא מדוברת. בהמשך יש "טקס" חלוקת מתנות הדדית 
ושוב כל אחת מביאה משהו יקר ונוצץ, אני טורחת רבות על המתנות ולעיתים אפילו יוצרת 

בעצמי ותמיד יש לי הרגשה עלובה בהמשך. כמה שזה מלחיץ ומתסכל.

שאלה: 

חג מתוח
ד"ר חוה אנקור מאמנת אישית וזוגית, מומחית במצבי לחץ ומשבר

תשובה: 

לכל הקוראות שהגיבו לתשובתי לפני שבועיים, תודה! טוב ששמתן לב שיתכן ומדובר בסימנים ראשוניים 
של בעל מתעלל, ואכן נדלקות נורות אזהרה שלא התייחסתי אליהן. אתייחס לנושא של אלימות בל"נ 
את  כשעניתי  עיני  מול  עמדו  והם  הזוג  בני  את  מכירה  אני  הזה  במקרה  הקרובים.  בשבועות  בפירוט 
תשובתי. מדובר בבהלה של הבחור וקושי להבין איך להתנהל בתחילת דרכם המשותפת. הבחור אינו 
אלים חלילה, הוא פשוט לא מבין מהו הצורך של אשתו, למה היא רוצה להיות עם חברות ומשאירה 
אותו לבד - הרי הם התחתנו כדי להיות יחד... עם הרבה רצון, סבלנות והדרכה, הם לומדים איך לבנות 

את ביתם נדבך אחר נדבך ובעז"ה השמחה תשרור במעונם!

אכן, יש להיזהר מלדחוף רווקות לתוך נישואים אומללים, ויחד עם זה כאשר יש רצון לבניית בית והקשר 
שניבנה משמעותי. לפעמים ראיית הטוב ותהליך של בניית זוגיות טובה עשויים להביא להקמת בית 

נאמן בישראל!
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בחסות רשת התרבות היהודית

פתרתם את החידה? 
זכיתם בפרס ללא הגרלה!

שלחו אלינו למייל  dabrishir@neto.net.il את 
פתרון החידה. הראשון שיישלח את התשובה הנכונה 
יזכה בספר מתנה. הספר יישמר בעבור הזוכה בחנות 

דברי שיר בתחנה המרכזית ירושלים למשך שבוע.

בנוסף, לאורך כל השבוע, כל מי שיגיע עם גליון גילוי דעת 
ויאמר את פתרון החידה למוכר באחת מחנויות הרשת - פתח 
תקווה )איכילוב 8(, רמת גן )האצ"ל 60( ובתחנה המרכזית 
בירושלים, יזכה ב10% הנחה על כל קנייה! )מלבד גמרות.( 

וכעת לכבוד החג הקדוש נעז לכנוס לא 
רק לקודש כי אם למה שקרא לו התנא 
הרועה: "קודש קודשים". אך כיצד ניתן 
להבין את הפסוקים ללא סכנה של אהבה 
לראש  זכינו  שבדורנו  טוב  בתענוגים? 
הקודשים  לקודש  קרובה  הכי  הישיבה 
בירושלים שמפרש לנו את הסדר העניינים.

מהו החיבור, ומיהו המפרש?

חידת השבוע

פתרון החידה מהשבוע שעבר: 

הזוכה בשבוע שעבר:

הגדת המקדש 

של הרב ישראל אריאל

נועם בן יאיר, פתח תקווה

4. מבצע אמיץ של שחרור יהודים שנחטפו לאפריקה בידי מחבלים3. מבצע ענק לחפירת בארות גז טבעי בים התיכון 2. סרט פעולה בדיוני שזכה לתהילה בארץ בשנות השבעים1. מבצע אחד פלוס אחד של ערוצי טבע ב’הוט כבלים’מבצע אנטבה:

yeladim@pisrael.comשלחו את תשובתכם לדוא”ל yeladim@pisrael.com בין הפותרים נכונה יוגרלו חבילות מדבקות סופרעם

הזוכה מהשבוע שעבר
ישראל ברט
מנווה דניאל
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הקדומה

מסלולים
ואטרקציות

נחלת בנימיןמרכז מבקרים

מיצגי נחלת בנימין � שילֹֹה הקדומה - עיר המשכן � מסלול ופעילות לכל המשפחה  בנחל דֹלבים � מעיינות 
ואדי זרקא � אקסטרים הרים - מועדון טיולי שטח � מעיינות נחל פרת � יקבי הבוטיק � חאן 'שקט מִדבר' � 
חוות ארץ בראשית � טרקטורונים במדבר � מסלול נחל שילֹֹה � מעיין עטרת � מסעדות � מרכז המבקרים ציון 
שמואל הנביא � מפעל התכלת לציצית � עינות ענר � מצפורים � שביל אופניים סובב מעיינות שילֹֹה � אתר נוה 
צוף ומעיין מאיר � שמורת הר הכוכב בכוכב השחר � מרכבות עמק איילון בפארק קנדה � מערות גבעת היקבים

סיורי משקפת בבנימין
סיורים מאורגנים לקבוצות 
ומשפחות מכל רחבי הארץ

08-9712348

ן ויות לכל המשפחה בחבל בנימי הדרכות, שחקנים וחו

פסח בבנימין
כל אתרי התיירות והטבע פתוחים למבקרים

www.gobinyamin.org.il
www.gobinyamin.org.il

02-9974999
ובאתר תיירות בנימין

מרכז מידע ארצי

הורד אפליקצית
scanlife וסרוק

קרית ספרמעבר בחוּרים )חיזמה(צומת אריאלבכניסות לחבל בנימין:תחנות מידע
והפעילות לכל מבקר!מפת האתרים

בסיוע משרד החינוך
האגף לתרבות תורנית
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